

UNIVERSAL DECLARATION OF HUMAN RIGHTS

ကမ္ဘာလူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

ဗိုဗိုမိတ်မနုဿ ပိုင်ဂျိုနိုဟုင် လိက်လပ်ပျာ

**RAOUL
WALLENBERG
INSTITUTE**
OF HUMAN RIGHTS AND HUMANITARIAN LAW



UNIVERSAL DECLARATION OF HUMAN RIGHTS

ကမ္ဘာလုံးအခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

ဖွဲ့စည်းမညာသ ပိုင်ငြိန်ဟင် လိက်လပ်ပျာ

ကောသလ

၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက် နေ့တွင် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံက ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်းကို အတည်ပြုချမှတ်၍ ထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့သည်။ ကြေညာစာတမ်း၏ စာသားအပြည့်အစုံကို နောက်စာမျက်နှာများတွင် ဖော်ပြထားပါသည်။

ဤကဲ့သို့ သမိုင်းဝင်လုပ်ဆောင်ချက်ကို ဆောင်ရွက်ပြီး နောက် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံက ကုလသမဂ္ဂ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံ အားလုံးအား ဤကြေညာစာတမ်း၏စာသားကို အများပြည်သူတို့ သိရှိစေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ရန်နှင့် နိုင်ငံများ (သို့မဟုတ်) နယ်မြေများ၏ နိုင်ငံရေးအဆင့်အတန်းကို ခွဲခြားမှုမပြုဘဲ၊ အဓိကအားဖြင့် ကျောင်းများနှင့် အခြားပညာရေးအဖွဲ့အစည်းများတွင် ကြေညာစာတမ်းကို ဖြန့်ချိဝေငှစေရန်၊ မြင်သာအောင် ပြသထားစေရန်၊ ဖတ်ကြားစေရန်နှင့် အဓိပ္ပာယ်ရှင်းလင်းဖော်ပြစေရန် ပန်ကြားခဲ့သည်။

သို့ဖြစ်သည့်အားလျော်စွာ မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသား လူ့အခွင့်အရေးကော်မရှင်သည် ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေး ကြေညာစာတမ်းကို မြန်မာဘာသာမှ ပိုး(အရှေ့) ကရင်ဘာသာသို့ ပြန်ဆိုလျက် ထုတ်ဝေဖြန့်ချိလိုက်ပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသားလူ့အခွင့်အရေးကော်မရှင်
၂၀၁၆ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၈ ရက်

ဆိုရှယ်လစ်လမ်းညွှန်

ထိုင်းသာထက် ၁၉၄၈ထက်၊ လာအိုနိုင်ငံ နိုင်ငံ(၁၀) မှု-ဏီဒူးအိုဏ် ကုလသမဂ္ဂဆိုဒ်ပွဲ ခိုအိုကင်းကိုကိုင်ကိုင်ထိုဏ် ထုဂ်ဖုတ် လဝ်ပျာလဝ်စးဝေ လိက်ကော်ဂါကြင်ဖွဲမနုသုပိုင်ဌါနီ.ဟုင်-ယိုဏ်ဏ်လုံ။ လိက်လဝ်ပျာဝေ လိက်ဖွဲချွင်ချွင်ပင်ပင်ယိုဏ် ထုဂ်ဖုတ်ချွင်ဏ်လဝ်ထ အိုလုံ လိက်မေဏ် အိုလင်-ခါဏ် လုံစံင်ဖိုင်သယ်ယိုဏ်ဏ်လုံ။

ဝေဏ်သိုဏ် ကုက်မာထင်စးဝေ ဆိုမာမေင်စိုဏ်-အိုဏ်ဟုင် ကုလ သမဂ္ဂဆိုဒ်ပွဲ ခိုအိုကင်းကိုကိုင်ကိုင်ထိုဏ် ကုလသမဂ္ဂဆိုဒ်ပွဲ အိုလွဲဖေဟိတ် ထိုခါနီ-လုက်ဆိုင်အိုဟုင်. လိက်လဝ်ပျာဝေ လိက်ဖွဲချွင်ခိုင်သယ် လုံဖးယိုဏ် ဝေသိုဏ်ဂမိုဏ်-သယ် ထားမိုကျဲခွင်စးသိုဏ် အင်းတောင်ကုက်မာလင်စးလား- အေဟုင်သိုဏ် ထိုခါနီ-သယ် (လုံဖွဲစးသီး) ကွင်လင်ဥာသယ်ဝေ ထိုဟုင်ခါနီဟုင်- အိုထောတ်အိုဆင့်ဏ် အိုကျော်ကိုင်ဖါသာသယ် လုံအိုဏ်မိင်ဏ်ဟုင်. အိုသိုခိ- ထုဂ်ဏ် ကျင်-ဖိုင်သယ် ခေ ပညာလိဒ်-လာအိုခိုင်အိုဖူ. အိုဟူ.ဟုာ သယ်အိုကျဲဏ် ဖိုရီ.အင်းဏင်ဖေလင်လင်စးလား+ ပဝ်-ပျာလင်ဖေစးလား- အေဟုင်သိုဏ် ပုဂ်အိုခိုင်ထုဂ်ဖုတ် ဖေစးလား. လိက်လဝ်ပျာယိုဏ် ထိုဌိုင်လဝ် ဏါ-ဟုင်လင်စးဝေလုံ။

အိုခေါတ်ကျင်ဏ်ခိုဝ် ခါနီ-မေုနီမာဆိုဒ်ဖေဟိတ် မှိုဟ်ပိုင်ဌါနီ.ဟုင်. ကဝ်မိုယေုနီယိုဏ် ကော်ဂါကြင် ဖွဲမနုသုပိုင်ဌါနီ.ဟုင်. လိက်လဝ်ပျာယိုဏ် ခိုခိုင်ပိုယင်ယိုဏ် မွဲခွဲယိုဏ်-ထင်းထိုင်စးဝေ လုံ ဖွဲဆိုင်ခိုင်အိုဏ်ဟုင် ထုဂ်ထင်းဖိုရီ.လင်ထိုင်စးဝေလုံ။

ခါနီ-မေုနီမာ ဆိုင်ဖေဟိတ်မှိုဟ်ပိုင်ဌါနီ.ဟုင်. ကဝ်မိုယေုနီ
၂၀၁၆ ထိုင်း၊ လာကျွက်. ၂၈ သင့်

ကမ္ဘာလူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

နိဒါန်း

လူသားအားလုံး၏ မွေးရာပါဂုဏ်သိက္ခာနှင့် တန်းတူညီမျှ ရှိပြီး ဖယ်ရှားထုတ်ပယ်၍ မရသော အခွင့်အရေးများကို အသိအမှတ် ပြုခြင်းသည် ဤကမ္ဘာပေါ်တွင် လွတ်လပ်မှု၊ တရားမျှတမှုနှင့် ငြိမ်းချမ်း မှုတို့အတွက် အခြေခံအုတ်မြစ်ဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

လူ့အခွင့်အရေးကို အလေးမထား မထိမဲ့မြင်ပြုခြင်းသည် လူသားတို့၏ အကောင်းအဆိုး အကြောင်းအကျိုး ဆင်ခြင်နိုင်စွမ်းကို ဖျက်ဆီးသည့် ရိုင်းစိုင်းရက်စက်သော အပြုအမူများဖြစ်ပေါ်စေခဲ့သော ကြောင့် လည်းကောင်း၊ လွတ်လပ်စွာထုတ်ဖော်ပြောဆိုခွင့်၊ လွတ်လပ်စွာ သက်ဝင်ယုံကြည်ခွင့်၊ ကြောက်ရွံ့ခြင်းနှင့် ချို့တဲ့ခြင်းမှ လွတ်ကင်းခွင့် တို့ကို ရရှိခံစားရမည့် လူ့ဘောင်လောကတစ်ရပ်ပေါ်ပေါက်လာရေး ကို သာမန်လူသားအားလုံး၏ အမြင့်မားဆုံးသော မျှော်မှန်းချက်အဖြစ် ကြေညာပြီးဖြစ်သောကြောင့်လည်းကောင်း၊

အာဏာသုံး၍ တရားလက်လွတ်အုပ်ချုပ်မှုနှင့် ဖိနှိပ်ချုပ် ချယ်မှုတို့ကို လူက နောက်ဆုံးနည်းလမ်းအနေဖြင့် ဆန့်ကျင်ပုန်ကန် သည့်အခြေအနေသို့ မရောက်ရှိစေရေးအတွက် လူ့အခွင့်အရေးကို ဥပဒေစိုးမိုးမှုဖြင့် ကာကွယ်ပေးရန် မဖြစ်မနေ လိုအပ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

လိက်လပ်ပျာ ကော်မရှင်ဖွဲ့စည်းပေးသည့်မိတ်ပိုင်ငြိမ်နှိမ်ရေး

အိမ်ထောင်

ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်ဆိုင်လုပ်ကိုင်ခွင့် ဟုယုံကြည်ထင်မှတ်စေရန်၊ ဂုဏ်ကျပ်ညှိ ချေ စားဟပ်မိန့်ခိုင်းတာဟုင် ထုတ်ယူခွင့်ကိုင်ခွင့်လုံကော်မ-စး ပိုင်ငြိမ်နှိမ်ဟုင်-သယ် လိုဖေးယိုင် သေ့ယျါပါချောဟ်လင်စးယိုင်ကံ မွာ့ဝေ့ချး ကော်မရှင်မိုင် ဆိုမံင် ဆိုဖွေင်၊ ဆိုစးဟုင်-စးဝေင်. ခေ ဆိုယျူးဆိုစးသယ်အိုဟုင်. မွာ့အိုဝီ-ခွါကံလိုမိုင်၊

လုပ်ပါတိုင်ပါညး လုပ်ပါကါ မှီဟ်ပိုင်ငြိမ်နှိမ်ဟုင်-စးကံမိုင် မွာ့ဝေ့ ဗာဟာဟုင်ခွိုက် ဖွဲ့စည်းဖော်ဟ်သယ်ဝေ့ ဆိုသေ့ဖွယ် စုံဆင်မံင်လင်စး ဆိုအိုစးအိုမွာ့ အိုဟုင်-အိုကျင်-သယ်ကံယိုင် ကံထင်ထိုင် ဆိုထြိုဒ်. ဆိုသယ် အိုခေါဟ်ကျင်ကံ လိုမိုင်၊ ထုက်ဖွယ်လင်ခွါစးဆို မံင်မံင်ဖွေင်ဖွေင်ကံ၊ ပွါကယ်အင်စးဆို မံင်မံင်ဖွေင်ဖွေင်ကံ၊ မံင်ဖွေင်ခွိုက် ဆိုစးသာမဲဆို ခေ ဆိုလို လိုင်ယျိုစးသယ်ကံကံ စေကံသိုင် ဆိုလိုဖေးယိုင် မိုအင်-ဆိုင်တင်-ကော်မ- မှီဟ်လောကလိုမိုင်ယိုင် ဖွယ်ထင်ကံစးလါ-အိုဟုင်-ယိုင်ကံ မွာ့ဖွဲ့စည်း ခိုင်ဟေ့ခိုင်ဟေ့လုပ်ကိုင်ခွါဝေ့ အိုချောဟ်ထုထုထု ဆိုပိုယေတ် စေကံသိုင် လပ်ပျာလင်ထ ဟိုင်ယုင်အိုခေါဟ်ကျင်ကံ လိုမိုင်၊

မံင်-ကိုင်မာကော်-ထအိုသိုင်အာကျါဟုင် ပိုင်ကျိုင်လင်ဆို လိုစးဆိုင် အေဟုင်ခွင် မာနိုင်ဆင်လင်ခိုင်ဆိုသယ်ယိုင် စေသိုင်ဖွဲ့စည်းဟ်သယ် လိုထင် လိုဟားစး လို ဆိုအိုလင်-ခါင့်ထုက်မိုင်သာတိုဒ်ကံရေင့်ဆင်ဆူးဆိုင်ထင်ဆို အိုင်စးသယ်ကံသိုင်ကံအိုဟုင်. မှီဟ်ပိုင်ငြိမ်နှိမ်ဟုင်-ယိုင် လိုအိုလိုသေ့ ကြိုဒ်မို စးအိုခေ ထုံ့ခွင်-ကပ် အိုခိုင်ဝေင်-ဝေင် ကိုဝေင်ပိုင်ဆိုင်ကော်မ-ထ အိုခေါဟ် ကျင်ကံ လိုမိုင်၊

နိုင်ငံချင်း ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာဆက်ဆံမှု ဖွံ့ဖြိုးရေးကို မြှင့်တင်ရန် မဖြစ်မနေ လိုအပ်သောကြောင့်လည်းကောင်း၊

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ၏ ပြည်သူ့အပေါင်းတို့သည် အခြေခံလူ့အခွင့်အရေး၊ လူ့ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် တန်ဖိုး၊ အမျိုးသားနှင့် အမျိုးသမီးတန်းတူ အခွင့်အရေးရှိမှုတို့ကို ၎င်းတို့ သက်ဝင်ယုံကြည်ကြောင်း ကုလသမဂ္ဂပဋိညာဉ်၌ ထပ်မံ အတည်ပြုခဲ့ပြီး၊ ပိုမိုကျယ်ပြန့်သည့် လွတ်လပ်မှုအတွင်း လူမှုရေးတိုးတက်ရေးနှင့် လူ့ဘဝ အဆင့်အတန်း တိုးတက်ကောင်းမွန်ရေးတို့ကို မြှင့်တင်ရန် သန္နိဋ္ဌာန်ချပြီးဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း။

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတို့သည် ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့နှင့် ပူးပေါင်း၍ လူ့အခွင့်အရေးနှင့် အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်များကို ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးက ပိုမိုမြှင့်တင် လေးစားလိုက်နာ ကျင့်သုံးကြစေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်မည်ဟု ကတိပြုပြီးဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း။

အဆိုပါလူ့အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အတူတကွ နားလည်မှုရှိခြင်းသည် ဤကတိကဝတ်ကို အပြည့်အဝ အကောင်အထည် ဖော်စေရေးအတွက် အရေးကြီးဆုံး ဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း။

ထိုခါနီးတိုက်တိုက်သယ်လုံးဖေ ထိုင်စုဂ်လေါတ်သာမုက်မုက် လါလါ ချေ ချောဟ်ယျါ. ထင်းထဝ်ခိုမာသယ်အိုဟုင်. လိုအိုလိုသိုကြိုဒ်စးအို ချေ စးဆိုဝ်းထွါထင်းဆိုင်အိုခေါဟ်ကျင်ကို လိုမိင်။

ကုသမဂ္ဂဆိုဒ်ပွဲအိုလွဲဖေါဟ် ထိုခါနီးသယ်လုံးဖေဝေ ဂမိုင်သယ်လုံးဖေယိုင် မှီဟ်ပိုင်ဌါန့်ဟုင်. အိုထာ်အိုဝ်ခင် မနုဿဂုဏ်ကျပ်ဩ. ချေ အိုလူအိုယို။ ဆိုင်ဖေါဟ်မူးချေ ဆိုင်ဖေါဟ်ခွါ ပိုင်ဌါန့်ဟုင်. ဧကော်စးမဝ်မှိုက်သယ်လုံးဖေအိုသီးဝေဒူးသယ် ဧကယ်လင်အင်းစးကို ကုလသမဂ္ဂဆိုဒ်ပွဲလိက်ပဋိညာဉ် (လိက်သုင်းသာဝီလာ) မိုင် မာဧကော်ထုဂ်စးထိုင်ဝေဒူး အိုတိုင်ကိုဟုင်၊ လိုခိုဖင်ဖေဝ်အို လာဲလျာ.သိုဝါ အိုကွဲဒ်မိုင် မှီဟ်လိုင်လါ ချောဟ်ယျါ.ထင်းထဝ်ထင်း အေဟုင်ဒုင် မှီဟ်အိုကျးအိုထောတ်အိုဆင့် ဟေ့ဝ်ထင်း ထဝ်ထင်း အိုဟုင်.သယ်လုံးဖေယိုင် ချေ မိုစးဆိုဝ်းထွါထင်းထိုင်စးအိုဟုင်.ကို မှာဲတုင်ပါင်လင်သာဟုင်ခွိုက် ယုဂ်အိုခေါဟ်ကျင်ကို လိုမိင်။

ကုလသမဂ္ဂဆိုဒ်ပွဲအိုလွဲဖေါဟ် ထိုခါနီးသယ်လုံးဖေယိုင် ဖင်းကိုင်ထင်းစးစူး ချေ ကုသမဂ္ဂဆိုဒ်ပွဲအို ဒိုင်အိုဖူယိုင်ကိုဟုင် မှီဟ်ပိုင်ဌါန့်ဟုင်သယ် ချေ ဆိုဖင်ဖေဝ် အိုထာ်အိုဝ်ခင်သယ်လုံးဖေယိုင် ဧကါဝ်ကြင်ထိုင် စိင်းသုာဝေသိုင် ပါချောဟ်ယုဂ်ယါနီးထင်းထိုင်စး အးထင်းလာဲထင်းအိုဝ်အိုဟုင်. မိုကုက်မာဒူးဝေ ဝေကိုသိုင် မှာဲတုင်ပါင်လင်ခွိုက်သာဟုင်ယုဂ်အိုခေါဟ်ကျင်ကို လိုမိင်။

ကိုယာဲ မှီဟ်ပိုင်ဌါန့်ဟုင်. ချေ ဖင်ဖေဝ်စးကဲသယ်လုံးဖေယိုင် ဧကးသိုလင်စးထိုင်ဖေဝ်.ဖေဝ်ယိုင်ကို မှာဲဝေဒူး ချေ မိုကုက်မာတာင်ထင်းစးထိုင်ဆဲတုင်ပါင် လိုင်ယိုချိုဂ်ပါင်ကဲသိုင်အိုဟုင်. မှာဲ ဆိုအိုခေါဝ်. အိုချောဟ်ထုဂ်အိုခေါဟ်ကျင်ကို လိုမိင်။

လူတိုင်း၊ အဖွဲ့အစည်းတိုင်းက ဤကြေညာစာတမ်းကို အစဉ် နှလုံးသွင်းလျက် ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးတွင် အဆိုပါအခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို လေးစားကြစေရန် သင်ကြားခြင်း၊ အသိပညာ ပေးခြင်းဖြင့် အားထုတ်ကြစေရန်အတွက်လည်းကောင်း၊ ကုလသမဂ္ဂ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများနှင့် ထိုနိုင်ငံတို့၏ စီရင်ပိုင်ခွင့်အာဏာအောက်ရှိ နယ်ပယ်အတွင်းမှ တိုင်းသူပြည်သားများက အဆိုပါ အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ကျယ်ပြန့်ထိရောက်စွာ အသိအမှတ်ပြု လိုက်နာ ကျင့်သုံးစေရန်အလို့ငှာ နိုင်ငံအဆင့်နှင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဆင့် တို့တွင် တိုးတက်သောအစီအမံများဖြင့် အားထုတ်ကြစေရန် အတွက် လည်းကောင်း ရည်ရွယ်လျက်၊ နိုင်ငံခပ်သိမ်း၊ လူ့ခပ်သိမ်းတို့ အောင်မြင်မှုရရှိရန် ဆောင်ရွက်ကြရမည့် အားလုံးနှင့်ဆိုင်သော စံတစ်ရပ်အဖြစ် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံက ဤ ကမ္ဘာ့ လူ့အခွင့်အရေး ကြေညာစာတမ်းကို ယခု ထုတ်ပြန်ကြေညာလိုက် သည်။

အပိုဒ် ၁

လူသားအားလုံးသည် လွတ်လပ်သူများအဖြစ် မွေးဖွားလာကြပြီး ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် အခွင့်အရေးများ တန်းတူရည်တူ ရှိကြသည်။ လူတို့၌ ဆင်ခြင်တုံတရားနှင့် အမှားအမှန် ဝေဖန်ပိုင်းခြားနိုင်သော အသိဉာဏ် ရှိကြ၍၊ တစ်ဦးကိုတစ်ဦး ညီရင်းအစ်ကို စိတ်ဓာတ်ဖြင့် ဆက်ဆံကျင့်သုံး သင့်သည်။

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု၊ အိုချင်းအိုဖူကိုယ်မိင်ခေတ်သယ်ယိုင် အိုကျော်လင်စး ထိုင် လိက်လပ်ပျာယိုင် လို သုင်းသာအိုခိဖိုင်ကျဟိုင် ထိုင်ကျော်ကြင်သာ ဓေသိုင် ပါချောဟ်ယုဂ်ယါန်းထင်းထင်းစးလါ၊ ကိုယာလိက်လပ်ပျာယိုင်အိုဟိုင် ကိုအိုင် မာလေါဟ်မာခိုင်ဖေလင်ဖေသယ်၊ ဖေလင်ဖေထိုင် ဆိုသေ့ယါ ပညာ သယ် ဓေထိုသိုင် ကုက်မာထင်းစးလါ၊ အိုဟိုင်ကျလိုမိုင်၊ ကုလသမဂ္ဂ ဆိုဒိုဖွံ့ အိုလွာဖေဟ် ထိုခါန်းသယ် ခေ ကိုယာထိုခါန်း သယ်လုံဖးဝေ ပိုင်ကျိုင်လင် စးအိုသိုင်အာဏါအို ကွင်လင်-ဗာသယ်ဖိုင် ဂမိုင်-ဖေဟ်သယ်ခေယိုင်ကျ ကိုယာပိုင်ဌါန့်ဟိုင် ခေ ဆိုဖင်ဖေစင်ဇေဝ်စးပိုင်ကဲသယ်လုံဖးယိုင် ဓေသိုင် ပါတိုင်လင်ပျက်ထင်းထင်းစးလါ၊ ယိုင်ယိုင်လေအိုင်ကဲ အိုဟိုင် ယိုင်ကျိုစိဝ် ထိုခါန်းလုံဆင့် ခေ ခါန်းကိုဝ်ကိုဝ်လုံဆင့်ခေသယ်အိုဖိုင် ဓေသိုင် ကုက်မာ ထင်းစးလါ၊ ခေ ဆိုသုဂ်ကျယ် အိုကိုင်-ပိုင် ထင်းထင်အိုသယ်ကျ သိုင်ကျ ပိုယေဟ်လင်စးဟိုင်၊ ထိုခါန်း-လုက်ဆိုင်၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဆိုင် သယ်စေ မိုဇေဝ်၊ ဆိုဖိုင်ဟူးသိုင် မိုစးကုက်မာထင်းစးဝေ ဓေသိုင် စးဆာင်စးကျါ ခေ အိုဖွံ့ကိုဝ်-ဟာ ခေတ်ယေဝ်-ခိုင်လင်စးကဲ ဆိုလိုမိုင် ကိုသိုင်ကျ ကုလသမဂ္ဂဆိုဒိုဖွံ့ ခါန်း-ကိုဝ်ကိုဝ်ဆိုအိုကင်းဖိုင်ခေယိုင်ကျ အိုခါယိုင် ထုဂ်ဖွတ်လင်ဇာ-ဟိုင်လင်စး ကော်ကြင်ဖွံ့မနုသု ဖွံ့တိုးပိုင်ဌါန့်ဟိုင်- လိက်လပ်ပျာယိုင်ကျလို။

ကျွန် - ၁

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဆိုင်လုက်ခါယိုင် ဖါထင်းစးဝေသိုင် ဟိုဖွံ့တံဖင်ဟိုဖွံ့ဟ်ဖေဝ်သယ်ကျ လုက်ခါလင်ကျဟိုင် ဂုဏ်-ကျဂ်ဩ၊ ခေ ပိုင်ဌါန့်ဟိုင်-သယ်လုံဖး အိုစးဝယ်ဝေ ထင်ဟိုင်မဝ်မိုလုံ။ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်သယ်ယိုင် အိုဝေခေ ဆိုသေ့ယါဇာ-သေ့ ခိုင်ဖါအင်းဇာဆိုသေ့ ခေ အိုစးအိုမ္မာအိုဟိုင်၊ ခင်းဖါအင်းဇာလင်ကဲ ခေါဟ်နက် (ဉာဏ်)သယ်ကျဟိုင် ကိုဝ်-ဟာခေကိုဝ်-ဟာခေယိုင် ကြိုဒ်မိုစး ခေတ်ချင်ဇာလေဟ်သာကျ ဓေသိုင် ထိုင်ဖွံ့ဝါသယ် ကိုသိုင်ကျလို။

အပိုဒ် ၂

လူတိုင်းသည် လူမျိုး၊ အသားအရောင်၊ အမျိုးသား၊ အမျိုးသမီး၊ ဘာသာဝင်၊ ကိုးကွယ်သည့်ဘာသာ၊ နိုင်ငံရေး သို့မဟုတ် အခြား အယူအဆ၊ နိုင်ငံသား သို့မဟုတ် လူမှုအဆင့်အတန်းနှင့်ဆိုင်သော ဇာစ်မြစ်၊ ပစ္စည်းဥစ္စာဂုဏ်၊ မျိုးရိုးဇာတိဂုဏ်နှင့် အခြားအဆင့်အတန်း စသည့် ခွဲခြားမှုမျိုး မရှိစေဘဲ ဤကြေညာစာတမ်းတွင် ဖော်ပြ ပါရှိသည့် အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့် အားလုံးကို ခံစားခွင့် ရှိသည်။ ထို့ပြင် လူတစ်ဦးတစ်ယောက် နေထိုင်ရာနိုင်ငံ သို့မဟုတ် နယ်မြေ ဒေသသည် အချုပ်အခြာအာဏာပိုင် လွတ်လပ်သည့် နယ်မြေ ဖြစ်စေ၊ ကုလသမဂ္ဂ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခံ နယ်မြေဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်အာဏာ မရရှိသောနယ်မြေဖြစ်စေ သို့မဟုတ် အချုပ်အခြာအာဏာ တစ်စုံတစ်ရာ ကန့်သတ်မှုရှိသည့် နယ်မြေ ဖြစ်စေ ယင်း၏ နိုင်ငံရေး၊ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့် သို့မဟုတ် နိုင်ငံတကာ အဆင့်အတန်းတစ်ခုခုကို အခြေပြု၍ ခွဲခြားမှု မပြုလုပ်ရ။

အပိုဒ် ၃

လူတိုင်းတွင် အသက်ရှင်သန်ခွင့်၊ လွတ်လပ်ခွင့်နှင့် လူပုဂ္ဂိုလ် လုံခြုံမှု ရခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၄

မည်သူ့ကိုမျှ ကျေးကျွန်အဖြစ် သို့မဟုတ် အစေအပါးအဖြစ် မပြုရ။ ကျွန်ုပ်ခြင်းနှင့် ကျွန်ုပ်အရောင်းအဝယ်ပြုခြင်းပုံစံ အားလုံးကို ပိတ်ပင် တားမြစ်ရမည်။

ကွင်း - ၂

ဖွံ့ဖြိုးမှုကိပ်-ဟာဇေယျိုင် ဆိုဒါဆား၊ ဖါယားအိုယံ၊ အိုခွါ၊ အိုမူး၊ ဆိုဒါ၊ ဆိုဩ၊ ထိုဟိုင်-ခါန်-ဟိုင်၊ လုံမွဲစသီး ဆိုဩအင်းလုံအိုဟူ၊ ခါန်-ဆိုဒါဖေါဟ် လုံမွဲစသီး ဝေးဆောင့်ဇေ မှိုဟ်လိုဒ်-လါ အိုထောတ်အိုဆင့် အိုထာတ်အိုခံင်၊ ဒြပ်ခိုသိုဝ်ဂုဏ်အို၊ ဆိုဒ်ခင်ဇာတ်ဂုဏ်အို ဇေ အိုထောတ်အိုဆင့် အိုဟူ၊ ဟာသယ် ဆိုလုံဖေးယိုဝ်ဏ် ကါင်ဖါသာသယ် ဏင်-မိင်လုံအိုစးဏ်ဟိုင် ထုဂ်ဖှဟ်လင်ထ လိက်လပ်ပျာအိုဖိုင်ပါ ပိုင်ဌါန်-ဟိုင်- ဇေ ဖင်ဖှေဝ်ဏေဝ်-စးကဲသယ်လုက်ဆိုင်ယိုဝ် အင်ဆိုင်တိုင်-ဏေဝ်-စးပိုင် အေဟိုင်သုင် ဖွံ့ဖြိုးလုံဟာ အိုလင်ထေလင်စးထိုခါန်- အေလုံမွဲစသီး ကွင့်လင်-ဉာဖိုင်ယိုဝ် အိုစးဇေအိုသင့်အာဏာဆိုပိုင်ကျိုင် လင်-ဉာဖင်ဖှေဝ်သီးမွဲအိုဟေဝ်၊ မွဲလင်-ဉာလုံဏေဝ်-စး ဏင်ကုဆာ-ဉာ-ဇေ ပိုင်ကျိုင်လင်စးကဲ အိုသင့်အာဏာအိုဏ်သီးဏ်မွဲအိုဟေဝ် အေလုံမွဲစသီး ဇေ အိုသင့်အာဏာဆိုပိုင်ကျိုင်အိုဟိုင်- အိုဇေဆိုယါထဝဝ်စးလုံမိင်မိင် လင်-ဉာစေဏ်သိုဝ်သီးမွဲအိုဟေဝ် အိုဇေဉာထိုဟိုင်-ခါန်-ဟိုင်၊ တာင်ခွင်- ဏေဝ်-စးပိုင် အေလုံမွဲစသီး ဇေ ခါန်-ကိုင်ကိုင်အိုဟိုင်- အိုထောတ်အိုဆင့်လုံ မိင်မိင်သယ်ယိုဝ် ကါင်ဖါဆင်-ဉာ-သာသယ်ဏ် မာစးအေ။

ကွင်း - ၃

ဖွံ့ဖြိုးမှုကိပ်-ဟာဇေယျိုင် မိုင်စးပိုင်၊ ဖင်ဖှေဝ်စးပိုင် အေဟိုင်သုင် ဏေဝ်-စးမှိုဟ်ပုဂ္ဂိုလ် အိုဟိုင်- စီးသု-ကဲစးပိုင် အို။

ကွင်း - ၄

ဖွံ့ဖြိုးမှုကိပ်-ဟာသီးမ အင်းမိုင်ယိုင်၊ အင်းဆာယိုင်- စးအေ။ မိုစးကိုဝင်ပိုင်ထ ဆိုအင်းမိုင်ယိုင်-ဆို၊ ဆိုအင်းဆာစေသိုဝ်ယိုင်-သယ်ဏ် လုက်ဆိုင်လုံ။

အပိုဒ် ၅

မည်သူ့ကိုမျှ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခြင်း သို့မဟုတ် ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော၊ လူမဆန်သော၊ လူ့သိက္ခာညှိုးနွမ်းစေသော ပြုမူဆက်ဆံခြင်း သို့မဟုတ် အပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်း မပြုရ။

အပိုဒ် ၆

လူတိုင်းသည် ဥပဒေအရာ၌ လူပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးအဖြစ်ဖြင့် နေရာတိုင်းတွင် အသိအမှတ်ပြုခြင်းကို ခံယူပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

အပိုဒ် ၇

လူအားလုံးတို့သည် ဥပဒေအရာ၌ တန်းတူရည်တူ ရှိကြပြီး ဥပဒေ၏ တန်းတူကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို မည်သည့်ခွဲခြားဆက်ဆံမှုမျှ မရှိစေဘဲ ခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ဤကြေညာစာတမ်းကို ဖောက်ဖျက်၍ ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမှ လည်းကောင်း၊ ထိုသို့ ခွဲခြားဆက်ဆံရန် လှုံ့ဆော်ခြင်းမှ လည်းကောင်း တူညီသော ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၈

လူတိုင်းသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ သို့မဟုတ် ဥပဒေအရ ၎င်းအား ခံစားခွင့်ပြုထားသည့် မူလအခွင့်အရေးများကို ဖောက်ဖျက်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူသည် စီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသော နိုင်ငံတော်ခုံရုံးများ၏ ထိရောက်သော ကုစားပေးမှုကို ရပိုင်ခွင့် ရှိစေရမည်။

အပိုဒ် ၉

မည်သူမျှ မတရားဖမ်းဆီးခြင်း၊ မတရားချုပ်နှောင်ခြင်း၊ မတရားပြည်နှင်ခြင်း မခံစေရ။

ကျင့် - ၅

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် ဆုံးမာနိုင်မာလိုက်သည့် လိုမှားစားသီး စေသိုဝ်ဆုံမာဆင်မာ နင်သယ်၊ စေသိုဝ်လိုလင်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို လင်သုဂ်က ဆုံလိုက်သိုဝ်သယ် လိုမှားစားသီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် အစားအသွယ် မာစားအေး။

ကျင့် - ၆

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် လိုထုံခွင်ကပ်အုံမေယျာကို ချေထိုဝ်စုဂ်ထိုဝ်ထိုင်သာအုံဟင် တင်ကော်စားကဲ စေသိုဝ်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် လိုက်ခွာလို။

ကျင့် - ၇

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် လိုထုံခွင်ကပ်အုံမေယျာကို မှားအုံ ထပ်ဟင်မဂ်မုံကိုတင် တင်ကော်စားစေ ထုံခွင်ကပ် ကိုဝင်ပိုင်ဆိုင်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု ကျင့်ဖါသာ အုံစားအေး။ မာဟာဟင်မာထိုဝ်ခွဲကပ် လိုက်လပ်ပျာယိုဝ်ကိုတင် ကျင့်ဖါထိုဝ်စုဂ် လောတိသာသယ်ကိုသီး မှားအုံဟင်၊ စေမုံကဲထင်ဆုံကင်ဖါလောတိသာသယ် အုံဟင်ကို ပွင်ထင်ဆုံသီးမှားအုံဟင် ကော်ပိုင်စားကဲစေ ဆုံကိုဝင်ပိုင်ဆိုင်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် လိုထုံခွင်ကပ်အုံမေယျာ။

ကျင့် - ၈

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် ချေဆုံပိုင်ကျင့်ပိုင်အုံစားထာ လိုမှားစားသီး ချေထုံခွင်ကပ် အုံလင်ထဝယ် ကိုသိုဝ်ကို အစားထုတ် ချေ ဆုံမာထိုဝ် ကင်ကိုဆာပိုင်ဌာနဟင် ကိုစာစိုဝ် မာကော်စား ထိုခါနီးခွင်ချုံသယ်စေ ထုံခွင်ကပ်အုံဟင်ကို ကဲ။

ကျင့် - ၉

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် ဖင်ဆိုင်ကော်ခွဲကပ် လိုမှားစားသီး ထင်တီးခွဲကပ် လိုခါနီးခွင်အုံဝ်သယ်ကို မာစားအေး။

အပိုဒ် ၁၀

လူတိုင်းသည် ၎င်း၏အခွင့်အရေးနှင့် တာဝန်ရှိမှုများကို အဆုံးအဖြတ် ခံရာတွင်လည်းကောင်း၊ ၎င်းအပေါ် ပြစ်မှုကြောင်းအရ စွပ်စွဲချက်ကို အဆုံးအဖြတ် ခံရာတွင်လည်းကောင်း လွတ်လပ်၍ ဘက်လိုက်မှု မရှိသော တရားရုံးတစ်ရပ်က အများပြည်သူ ရှေ့မှောက်တွင် တရား မျှတစွာ ကြားနာစစ်ဆေးခြင်းကို တန်းတူရည်တူ အပြည့်အဝ ရရှိခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၁

- (၁) ပြစ်မှုတစ်ရပ်ဖြင့် တရားစွဲဆိုခံရသော လူတိုင်းသည် စွပ်စွဲခံရသည့် ပြစ်မှုအတွက် ခုခံချေပရန်လိုအပ်သည့် အာမခံချက် ရှိသော၊ အများ ပြည်သူ ရှေ့မှောက်၌ စစ်ဆေးသော တရားရုံးက ဥပဒေနှင့်အညီ ကြားနာစစ်ဆေးပြီး ပြစ်မှုကျူးလွန်သည်ဟု ထင်ရှား စီရင်မှု မခံရ မချင်း အပြစ်မဲ့သူဟူ၍ မှတ်ယူခြင်းခံထိုက်သည့် အခွင့်အရေးရှိ သည်။
- (၂) ပြစ်မှုကျူးလွန်သည့်အချိန်တွင် ပြည်တွင်းဥပဒေအရ ဖြစ်စေ၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဥပဒေအရဖြစ်စေ လုပ်ရပ် သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှု တစ်ရပ်သည် ပြစ်မှုမမြောက်ပါက ထိုလုပ်ရပ် သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှုအတွက် မည်သူမျှ အပြစ်မရှိစေရ။ ပြစ်မှုကျူးလွန်သည့် အချိန်ကာလတွင် ထိုက်သင့်စေနိုင်သော ပြစ်ဒဏ်ထက် ပိုမို ကြီးလေးသောပြစ်ဒဏ်ကို ထိုက်သင့်စေခြင်း မရှိစေရ။

ကျွမ်း - ၁၀

ဖွဲ့မှီဟ်ကိုဝ်-ဟာဍေယိုဝ် အေမာဏေဝ်-စးဆုံအင်းတာင် ဍေ အုံသီးဝေဝုးပိုင်ဌါန့်. ဟင်. အေဟင်သိုဝ် ဍေ ဆုံအုံတာအိုလင်စးသယ်ဏ်သီးမွဲအုံဟေဝ်၊ အေမာ ဏေဝ်-လင်စးဆုံအင်းတာင် ဍေ ဆုံခိုင်အုံသီး အုံဍေဆုံအုံမးဏ်သီး မွဲအုံဟေဝ် ထင်-ခွင်-ရုံ-ဖင်ဗေဝ် လုံအုံစူးဖိုင်ဏင်-ခဝ် ဂမ္မိုင်-ဆိုင်ဏးစးကဲ အုံဖိုင်ဏ် တာင်ခွင်-စးခိုင်ကဲစးဟေဝ်။

ကျွမ်း - ၁၁

- (၁) ဖွဲ့မှီဟ် စးစုဂ်စးဍေဆုံခိုင်ဍေဆုံမုဂ်အုံလုံမိုင် ဓေဏ်သိုဝ် ကိုဝ်-ဟာဍေယိုဝ်ဏ် ဝိုင် ဍေဆုံမုဂ် ဆုံခိုင်အုံ အုံဟင်-ဏ် မိုစးတုင်-ဆိုင်ထိုင်အုံဟင်- ကြိုဒ်စးအုံ ဍေဆုံကဲထိုင်ကဲ လေ့ဆိုင်ထိုင်လင်စးဆုံဟင် အုံသယ်၊ လေ့ဆိုင်လင်ဆုံ လုံ ဂမ္မိုင်-အုံမေယျါသယ်ဏ်အုံ ခွင်-ရုံ-အိုင်ဏ် ဍေထုံ-ခွင်-ကပ်ဏ်စးဟုင်-ဖဝ်-ယုဂ် ပိုဏ်သိုဝ် ဖွဟ်ဖွဟ်ကျါကျါ သုဂ်ကွယ်လင်လုံထင်သုဂ်စးဏ်ဍုၚ၊ မွဲဟ် ထုင်- အုံမးလုံအုံစးလဝ် ဓေဏ်သိုဝ် ဏေဝ်-စးကဲ အုံပိုင်အုံ။
- (၂) မာထိုင်စးအုံမုဂ်အုံလုံဒ်-ခါ ဍေခါန့်-ခွယ်ထုံ-ခွင်-ကပ်ယိုဝ်သီး မွဲအုံဟေဝ်၊ ဍေခါန့်-ကိုဝ်ကိုဝ် ထုံ-ခွင်-ကပ်သီး မွဲအုံဟေဝ် မာဆုံမာ လုံမွဲစးသီး ဆုံခါ- ဏါင်းသာအုံ ဆုံလုံမိုင်ယိုဝ် အေလုံကဲထင် အုံမုဂ်အုံလုံဒ်-ခွင်စးဏ်ခိုင် ကုံယဲ မာဆုံမာ လုံမွဲစးသီး ဆုံခါ-ကေါင်းသာအုံယိုဝ်အုံဟင်-ဏ် ဏင်-ဟာ သီးမ ထုင်-အုံမး အုံစးအေ။ မာထိုင်စးအုံမုဂ်အုံလုံဒ်- အုံခါကာလာအုံထင်-မိုင်ဏ် ဝိုင် ထုင်-အုံမး ဍေဟ်ဏါင်း ကြိုဒ်စးဖေလင်လင်စးသယ်ဏ် အုံစးအေ။

အပိုဒ် ၁၂

မည်သူမျှ မိမိ၏ပုဂ္ဂိုလ်ရေးလွတ်လပ်ခွင့်၊ မိသားစု၊ နေအိမ် သို့မဟုတ် စာပေးစာယူ ကိစ္စရပ်များတွင် မတရားဝင်ရောက် စွက်ဖက်ခြင်းကို လည်းကောင်း၊ မိမိ၏ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ထင်ပေါ်ကျော်ကြားမှုအား ပုတ်ခတ်ခြင်းကိုလည်းကောင်း မခံရစေရ။ လူတိုင်းသည် ထိုသို့ ဝင်ရောက် စွက်ဖက်ခြင်း သို့မဟုတ် ပုတ်ခတ်ခြင်းတို့မှ ဥပဒေအရ အကာအကွယ် ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၃

- (၁) လူတိုင်းတွင် နိုင်ငံ၏ နယ်နိမိတ်အတွင်း၌ လွတ်လပ်စွာ သွားလာ ရွှေ့ပြောင်းခွင့်နှင့် နေထိုင်ခွင့်ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏နိုင်ငံအပါအဝင် မည်သည့်နိုင်ငံမှမဆို ထွက်ခွာ ပိုင်ခွင့်နှင့် မိမိ၏နိုင်ငံသို့ ပြန်လာပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၄

- (၁) လူတိုင်းသည် ဖိစီးနှိပ်စက်မှုမှ လွတ်ကင်းရန် အခြားနိုင်ငံများ၌ ခိုလှုံခွင့်ကို တောင်းခံပိုင်ခွင့်နှင့် ရရှိခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) နိုင်ငံရေးနှင့် မပတ်သက်သည့် ပြစ်မှုများ၊ ကုလသမဂ္ဂ၏ ရည်ရွယ်ချက်နှင့် အခြေခံမူများကို ဆန့်ကျင်သော အပြုအမူများမှ အမှန်တကယ် ပေါ်ထွက်လာသည့် တရားစွဲဆိုသော အမှုများတွင် အထက်ပါ အခွင့်အရေးကို ကိုးကားအသုံးပြုခွင့် မရှိစေရ။

အပိုဒ် ၁၅

- (၁) လူတိုင်းသည် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏နိုင်ငံသားအဖြစ် ခံယူခွင့်ရှိသည်။

ကျွင်း - ၁၂

ဖွဲ့စည်းတင်ကာသီးမ ကင်ကုဆာသူဝေ ဖွဲ့ဟ်ပုဂ္ဂိုလ်ဟုင်၊ ဖင်ဖွေင်ဆိုင် ဆိုင်ဆိုင် လီ၊ ဟိုင်ဆုင် လုံမွဲဝဲသီး ကါစာ လိက်အိုလဝင်အိုထိုင်သယ်ပိုင် လောင်လောင် မာယျကံး လုံစးပိုင်ဖိုင်သယ်ကျဲလုံမိင်၊ ကင်ကုဆာသူဝေ ဂုဏ်ကုအိုဉ်၊ ခေ ဆိုင်ဖွတ်သင်းဖွာသယ်အိုဟုင်၊ လင်ဟာဟိုင် လင်ဆာဆိုင်သယ်ကျဲ လုံမိင် ထိုင်-ဏေဝ်-စးပိုင် အိုစးအေ။ ဖွဲ့စည်းတင်ကာသူယိုင် ဆိုင်နက်လင်မာယျကံဆိုင် ဆိုင်ပိုင် ကျဲသိုဝ်သယ် လုံမွဲဝဲသီး လင်ဆာလင်ဟာဟိုင်ဆိုင်သယ် ခေယိုင်ကျဲ ဝေသိုင် ထိုင်ခွင်ကင်အိုလင်ထဝယ်ကျဲသိုဝ် ဏေဝ်-စးဆိုင်ကိုင် ဆိုင်ဆိုင်ဖိုင်ကျဲ အိုပိုင်အို။

ကျွင်း - ၁၃

- (၁) ဖွဲ့စည်းတင်ကာသူယိုင် ထိုင်-ထီခါန်-ကွင်ဖိုင်ယိုင်ကျဲ လေဝင်ထိုင်ကဲစးပိုင် ဟာအိုကဲစးပိုင် ခေ အိုလင်ထေလင်စးပိုင် ဖင်ဖင်ဖွေင်ဖွေင်ကျဲ အို။
- (၂) ဖွဲ့စည်းတင်ကာသူယိုင် ကင်လုံဆာသူဝေထီခါန်-ယိုင်သီး-ပါဆေဝ်- လုံထီခါန်-အိုင်ဟေဝ် အိုင်ဟေဝ်ကင်-စိင်းအိုင်ခေဝ်ကျဲ စာင်းမာထင်းစးကဲ အေဟိုင်ခွင် ဟယ်ထိုင်အိုထိုင်ကင်လုံဆာသူဝေ ထီခါန်-ဖိုင်ကဲ အိုပိုင်အို။

ကျွင်း - ၁၄

- (၁) ဖွဲ့စည်းတင်ကာသူယိုင် ဝေသိုင်မုံဖင် ဆိုင်မာနံ့မာဏါဆိုင်သယ်အိုဟုင်-ကျဲ လေဝ်အိုသူးသာ လုံခါန်-အိုဟျူဟာသယ်အိုပိုင်အိုင်အိုဟုင်-ကျဲခိုင် အင်းကိုင်တွင်-ဏေဝ်-စးပိုင် ခေ မာဏေဝ်-အင်းဆိုင် တိုင်-ဏေဝ်-စးပိုင် အို။
- (၂) အိုမုဂ်အိုလိဒ်- လုံစးဆာဒ်စး ခေထီဟိုင်-ခါန်-ဟိုင်- အိုမုဂ်အိုလိဒ်-သယ် ခေ ကုလသမဂ္ဂဆိုင်ဖွဲ့ဖွဲ့ ခေပိုင်ယေတ် ခေပိုင်-ပိုင်အိုထာအိုစင်သယ်ကျဲ ဆင်းယုးသာအို ဆိုထျူ-သယ်လုံဖးခေဝ် ကဲထင်းထိုင်တိုယျ၊ ဝေကျဲသိုင် စးစုဂ်စး ခေ ဆိုင်ခိုင်အိုမုဂ်အိုလိဒ်-သယ်ကျဲခိုင် ဆိုင်အိုဖင်ခေတ် ပိုင်ဌါန်-ဟိုင်-သယ်လုံဖးယိုင်ကျဲ မာဏေဝ်-သုဂ်ကွယ်လင်စးပိုင် အိုစးအေ။

ကျွင်း - ၁၅

- (၁) ဖွဲ့စည်းတင်ကာသူယိုင် ထီခါန်-အိုင်ဟေဝ်အိုင်ဟေဝ်လုံမိင်-အိုပိုင်ကျဲ တိုင်-ဏေဝ်-ကဲစး ဆိုင်ကမ္ပိုင်- (ခါန်-ကမ္ပိုင်)ကျဲ အိုပိုင်အို။

(၂) မည်သူမျှ မိမိ၏နိုင်ငံသားဖြစ်မှုကို မတရားရှုပ်သိမ်းခြင်း မခံရစေရ။ မိမိ၏ နိုင်ငံသားဖြစ်မှု ပြောင်းလဲနိုင်သည့် အခွင့်အရေးကိုလည်း ငြင်းပယ်ခြင်း မခံရစေရ။

အပိုဒ် ၁၆

(၁) အရွယ်ရောက်ပြီးသော ယောက်ျားနှင့် မိန်းမတို့တွင် လူမျိုး၊ နိုင်ငံသား သို့မဟုတ် ကိုးကွယ်သည့်ဘာသာကို အကြောင်းပြု၍ ကန့်သတ်ချက်တစ်စုံတစ်ရာမရှိစေဘဲ ထိမ်းမြားလက်ထပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် မိသားစုထူထောင်ပိုင်ခွင့် ရှိသည်။ ၎င်းတို့သည် လက်ထပ်ရာတွင် လည်းကောင်း၊ အကြင်လင်မယားအဖြစ် ပေါင်းသင်းနေစဉ်တွင် လည်းကောင်း၊ ကွာရှင်းပြတ်စဲသည့် အခါတွင်လည်းကောင်း တန်းတူရည်တူ အခွင့်အရေးများ ရခွင့်ရှိသည်။

(၂) သတို့သားနှင့် သတို့သမီး နှစ်ဦးနှစ်ဖက်တို့၏ လွတ်လပ်သော သဘောဆန္ဒ အပြည့်အဝရှိမှသာလျှင် ထိမ်းမြားလက်ထပ်ခြင်း ပြုရမည်။

(၃) မိသားစုသည် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ သဘာဝကျသော အခြေခံအဖွဲ့ဖြစ်ပြီး လူ့အဖွဲ့အစည်းနှင့် နိုင်ငံတော်၏ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၇

(၁) လူတိုင်းတွင် မိမိတစ်ဦးချင်းသော်လည်းကောင်း၊ အခြားသူများနှင့် စုပေါင်း၍သော်လည်းကောင်း ပစ္စည်းဥစ္စာကို ပိုင်ဆိုင်ခွင့် ရှိသည်။

(၂) မည်သူမျှ မိမိပိုင်ပစ္စည်းဥစ္စာကို မတရားသိမ်းယူခြင်း မခံထိုက်စေရ။

(၂) ဣင်-ဟာသီးမ ဟိုဏ်းကိုဆာ-ဥဒေလုပ် ကံထင်းစး ခါန်-ဂမ္ဘိုင်-ဖေါဟ်ယိုဝ် အင်းလုက်ဟားသး ဧကပ်-ခွိုက်ထိုင် (ဟားသးဧကပ်-ခွိုက်ထိုင်) စေသိုဝ် လိုဓးပိုင်မွဲင်စးသယ်ဏ်သိုဝ်ဏ် စးထုင်- အ်စးအေ။ ဣင်ကိုဆာ-ဥဒေ ကံထင်းစးခါန်-ဂမ္ဘိုင်-ဖေါဟ်အ်ဟုင်- ပိုင်ဥြါန်-ဟုင်-အင်းလယ်သာကဲယိုဝ်ဏ်သီးစးထုင်-စး ဒေ ဆိုဆင်းဃုးဏ် အ်စးအေ။

ကျွမ်း - ၁၆

(၁) လူးစံင်ထင်းပါင် မူးမူးခွါခွါကိုဝ်-ဟာဒေယိုဝ်ဏ်စိုဝ် မာဧကပ်-လင်စးဆ်အ်ဟုင်- ဒေ ဆိုဒ်ဆး ခါန်-ဂမ္ဘိုင်-ဖေါဟ် လိုမွဲစးသီး ဒေဘာသုဂ္ဂံဗျါသာသယ်ဏ်ဟုင် ယာလင်ထစးဆ်သယ်ဏ် လိုအ်စးပိုင်ဧကပ်-မိုင် အ်ဃုက်ကဲစးပိုင် ဒေ ပိုင်ဥြါဟုင်-လင်ဧကပ်-စး ထိုင်ဖေါဟ်လီသယ်ဏ် အ်ပိုင်အ်။ ဒေအ်သီးဒေဒုး သယ်ဧဝ် အ်ဃုက်ခါင်ဧကပ်-ဏ်သီး မွဲအ်ဟုင်၊ အ်ခိုင်လေါတ်သာ စေသိုဝ် ထိုင်မ့ဝါခါဏ်သီး မွဲအ်ဟုင်၊ ထုဂ်ယုးလင်ဖါအ်ခါဏ်သီး မွဲအ်ဟုင် ပိုင်ဥြါန်-ဟုင်-ဧကပ်-စးပိုင်ယိုဝ် အ်ဒေဗျိုဟုင်မဝ်မွဲလှ်။

(၂) တာမုဂ်မူးဒေတာမုဂ်ခွဲ ဣခဝ်ဧကပ် စေသာအ်သိုဝ် အေဧကပ်-စးဥြါပါင်မစးဆာမိက်ဧကပ်-ဒေလှ်။

(၃) ဆိုလို ဆိုထိုင်ဖေါဟ်ထိုင်လီယိုဝ်ဏ် မွဲဒေဒုး ဖွဲမွဲဟ်အ်ခိုင်အ်ဖူးသယ်ဧဝ် အ်ခိုင် အ်ထက်အ်ခိုင်လင်ဧကပ်ဟုင် ဖွဲမွဲဟ်အ်ခိုင်အ်ဖူး ဒေ ထိုခါန်-သယ်လှ်ဖးဒေ ကိုဝ်ပိုင်ဆိုင်ဧကပ်-ဖေ့ထစး အ်သီးသယ်ဏ်စိုဝ် တုင်-ဧကပ်-စးပိုင် အ်လှ်။

ကျွမ်း - ၁၇

(၁) ဖွဲမွဲဟ်ကိုဝ်-ဟာဒေယိုဝ် ဣင်ကိုဆာ-ဥဒေ လိုဟာဟုင်-လိုဟာဟုင်-သီး မွဲအ်ဟုင်၊ ဝုဂ်ဃုးသာ ဒေ အ်ဖွဲဟုင်ဟာသယ်ခဝ်သီး မွဲအ်ဟုင် ပိုင်ကဲဧကပ်-စးဒေ ဒြပ်ခိုသိုဝ်ဆ်ဖါဆ်မာယိုဝ် အ်ပိုင်အ်။

(၂) ဣင်ဆာ-ပိုင် ဒြပ်ခိုသိုဝ်သယ်ယိုဝ် စးထုင်-ဆ်မာဧကပ်- အင်းဟုက်ဧကပ်-ခွိုက် အ်စးအေ။

အပိုဒ် ၁၈

လူတိုင်းတွင် လွတ်လပ်စွာတွေးခေါ်ခွင့်၊ အများအမှန် ဝေဖန်ပိုင်းခြားခွင့်နှင့် ကိုးကွယ်ခွင့် ရှိသည်။ အဆိုပါ အခွင့်အရေးများတွင် မိမိ ကိုးကွယ်သည့်ဘာသာ သို့မဟုတ် သက်ဝင်ယုံကြည်ချက်ကို လွတ်လပ်စွာ ပြောင်းလဲခွင့်အပြင်၊ တစ်ဦးချင်းဖြစ်စေ၊ အများနှင့်စုပေါင်း၍ဖြစ်စေ၊ မိမိကိုးကွယ်သည့်ဘာသာ သို့တည်းမဟုတ် သက်ဝင်ယုံကြည်မှုကို အများပြည်သူရှေ့မှောက်၌ဖြစ်စေ၊ သီးခြားဖြစ်စေ လွတ်လပ်စွာ သင်ပြခွင့်၊ ကျင့်သုံးခွင့်၊ ဝတ်ပြုကိုးကွယ်ခွင့်နှင့် ဆောက်တည်ခွင့်တို့လည်း ပါဝင်သည်။

အပိုဒ် ၁၉

လူတိုင်းတွင် လွတ်လပ်စွာ ထင်မြင်ယူဆခွင့်နှင့် လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော်ခွင့်ရှိသည်။ အဆိုပါ အခွင့်အရေးများတွင် ထင်မြင်ယူဆချက်များကို အနှောင့်အယှက်ကင်းစွာဖြင့် လွတ်လပ်စွာ စွဲကိုင်ခွင့်အပြင် သတင်းအချက်အလက်နှင့် အတွေးအခေါ် အယူအဆများကို သတင်းမီဒီယာ တစ်ရပ်ရပ်မှတစ်ဆင့် နယ်နိမိတ် အပိုင်းအခြားမရှိ ရှာဖွေဆည်းပူးခွင့်၊ လက်ခံခွင့်နှင့် ဖြန့်ချိခွင့်တို့လည်း ပါဝင်သည်။

အပိုဒ် ၂၀

- (၁) လူတိုင်းတွင် ငြိမ်းချမ်းစွာစုဝေးခွင့်နှင့် အသင်းအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းခွင့်တို့ကို လွတ်လပ်စွာကျင့်သုံးခွင့်ရှိသည်။
- (၂) အဖွဲ့အစည်းတစ်ရပ်ရပ်တွင် ပါဝင်စေရန် မည်သူ့ကိုမျှ အတင်းအကျပ် မပြုရ။

ကျင့် - ၁၈

ဖွဲ့မှီကိုင်ကိုင်-ဟာဇေယျိုင် ဖံင်ဖင်ဖွေင်ဖွေင်လဝ် ဆံင်မင်-ဇကဝ်-စးပိုင်၊ ဆိုအိုစး ဆိုအိုမး-ဏှို ဒိင်ဖါအင်းဏင်ကဲစးပိုင် ချေ သာဗျှါလင်သာကဲစးပိုင် အို။ ကိုယာ ပိုင်ဌှါန့.ဟင်-သယ်လုံဖးအိုမိုင် ဏင်ကို ဆာ-ဗျေဝေ ဘာသာဆွဲဗျှါသာ လုံမွဲစးသီး ဆိုဏယ်အင်းသယ်ယိုင် အင်းလယ်ထင်းထါင်စးကဲ ဖံင်ဖင်ဖွေင်ဖွေင် ဏှိုသီးမလုံကါဗျှါ၊ လုံဟာဟင်-သီးမွဲအိုဟေ့ဝ်၊ စုဂ်ဗျားသာအိုဟာအးသီးမွဲအိုဟေ့ဝ် ဏင်ကိုဆာ-ဗျေဝေ ဘာသာဆွဲဗျှါသာ လုံမွဲစးသီး ဆိုဏယ်အင်းယိုင် လုံ ကျိုင်-သယ်အိုမေယျါ သီးမွဲအိုဟေ့ဝ်၊ လုံစံင်-ချေဆေဝ်-ခဝ်သီးမွဲအိုဟေ့ဝ် မာလေါဟ်သင်းလေါဟ်ဖွေ်စးပိုင် ချေတ်ဇကဝ်-စးပိုင်၊ ယုဂ်ဂုဏ်-ထင်းစးပိုင် ချေ မျှိုင်-ဇကဝ်-စးပိုင် ဖံင်ဖင်ဖွေင်ဖွေင်ဏှိုသီး ပါဝေဆေဝ်-လုံ။

ကျင့် - ၁၉

ဖွဲ့မှီကိုင်ကိုင်-ဟာဇေယျိုင် ဗျှိုစိုဝ်ဆံင်မင်-ဇကဝ်-စးဆို ဖံင်ဖင်ဖွေင်ဖွေင်ကဲ ချေ ထုဂ်ဖွတ်ထင်းဇကဝ်-စး ဆိုဖံင်ဖင်ဖွေင်ဖွေင်ကဲ အိုပိုင်အို။ ကိုယာပိုင်ဌှါန့.ဟင်-သယ်လုံဖးယိုင်ဏှိုစိုဝ် ဆိုဆံင်မင်-ဗျှိုစိုဝ်သယ်လုံဖးယိုင် ဆိုမာကးမာဟယ်သယ်ဏှို လုံအိုဏင်-မိုင် ဖံင်ဖင်ဖွေင်ဖွေင် ဖံင်-ကိုင်ဇကဝ်-စးပိုင် သီးမလုံကါဗျှါ ဆိုပြိုင်အိုထိုင်အိုဏါသယ် ချေ ဆိုဆံင်မင်- ဗျှိုစိုဝ်လင်စးဆိုသယ်လုံဖးယိုင် လုံ ဆိုပြိုင် 'မေဝ်ခေဝ်ယို' အိုင်ဟေ့ဝ်အိုင်ဟေ့ဝ်ဏင်-မိုင်အိုမိုင် ခဝ်လုံဆင် ကွဲင်ကွာင် အိုစိုဝ်ဆိုင်လုံအို မာလေါဟ်ဖွဲ့ဇကဝ်-စးပိုင်၊ အင်းဗျှိုင်တုင်-ဇကဝ်-စးပိုင် ချေ ဖိုရို၊ ထုဂ်လျှာ-လင်စးပိုင်သယ်ဏှိုသီး ပါဆေဝ်-လုံ။

ကျင့် - ၂၀

- (၁) ဖွဲ့မှီကိုင်ကိုင်-ဟာဇေယျိုင် အိုကုအိုကင်းစး ယျှါယျှါခါခါအိုဟင်- ဇကဝ်-ကဲစးပိုင် ချေ တာင်ပိုင်ထင်းစး အိုခိုင်အိုဖူအိုဟင်- ဇကဝ်-စးပိုင်သယ်လုံစံင်-ယိုင် ဖံင်ကိုင်ထင်းဇကဝ်-စး ဖံင်ဖင် ဖွေင်ဖွေင်ဏှို အိုပိုင်အို။
- (၂) လုံ အိုခိုင်အိုဖူ လုံမိုင်မိုင်အိုမိုင်အိုင် ချေ မိုစးပါဗျှါန့.နက်လင်စးအိုဟင်-ဏှို စိုဝ် မာဆင်းမာနင်ဇကဝ်-စး အိုဖွဲ့သယ်ဏှို ဏင်-ဟာအေး။

အပိုဒ် ၂၁

- (၁) လူတိုင်းတွင် မိမိနိုင်ငံ၏အစိုးရအဖွဲ့အစည်း၌ တိုက်ရိုက် ဖြစ်စေ၊ လွတ်လပ်စွာရွေးချယ်သည့် ကိုယ်စားလှယ်များမှတစ်ဆင့် ဖြစ်စေ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် မိမိနိုင်ငံ၏ ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းဖြစ်ရန် တူညီသည့် အခွင့်အရေးရှိသည်။
- (၃) အစိုးရအုပ်ချုပ်မှုအာဏာသည် ပြည်သူ့ပြည်သားတို့၏ ဆန္ဒအပေါ်အခြေခံရမည်။ လူတိုင်းပါဝင်၍ တန်းတူညီမျှ ဆန္ဒမဲ ပေးနိုင်ခွင့်ရှိပြီး လျှို့ဝှက်မဲပေးစနစ်ဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အလားတူ လွတ်လပ်သော မဲပေးစနစ်ဖြင့်ဖြစ်စေ အချိန်ကာလ အပိုင်းအခြားအလိုက် ကျင်းပသော စစ်မှန်သည့် ရွေးကောက်ပွဲများတွင် အဆိုပါ ဆန္ဒကို ဖော်ထုတ်ရမည်။

အပိုဒ် ၂၂

လူတိုင်းတွင် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးအနေဖြင့် လူမှုဘဝ လုံခြုံရေး ရယူပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ မိမိနိုင်ငံ၏ ဖွဲ့စည်းမှုနှင့် အရင်းအမြစ် တို့အရ အမျိုးသားကြိုးပမ်းမှုနှင့် နိုင်ငံတကာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု တို့ဖြင့် မိမိ၏ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေး လွတ်လပ်စွာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် မရှိမဖြစ် လိုအပ်သော စီးပွားရေး၊ လူမှုရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှု အခွင့်အရေးများကို ရရှိခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

ကျွမ်း - ၂၀

- (၁) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်း လုံ့ ကံကုန်ဆာ-ဈေးထု ထိုခါနီးပိုင်ရွှါန့်အိုခိုင်ဖိုင်အိုင် ကို လိုထီးဃုင်-လဝ်သီးမွဲအိုဟေ့ဝ်၊ လို ရဲ့တက်ထင်းကော်စး ဟိုဟိုင်ခေဝ်ဆုံ ဆာ-သယ်ခဝ်ကို လိုဆင့်သီး မွဲအိုဟေ့ဝ် နက်လင်ပါထွါ့လင်စး အိုပိုင်အို။
- (၂) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်း ခေ မိုစးကဲထင်းစး ကံကုန်ဆာ-ဈေးထု ခါနီးဂမ္မိုင်- ဆုံမာဖေဟိတ်ဆာ အိုဟိုင်အိုင်ကို ကော်စးပိုင်ရွှါန့်ဟိုင်ကို အိုဝေမဝ်မိုလ်။
- (၃) ပိုင်ရွှါန့်ဆိုင်ပိုင်ကိုင်အိုင်အာကော့ယိုင်ကံစိုဝ် အိုထင်မိုစးအို ထင်ဂမ္မိုင် ဖေဟိတ် သယ်လ်ဖးစေ သိုင်သားအိုလင်စးသယ် အိုဖိုင်ခေဟိတ်ယိုင်ကံလ်။ ကိုင်ဟော့အိုပိုင် နက်ထွါ့ပါလင်စးစေကဲဟိုင် ဖေ့လင်သာဖွဲး ကဲစးပိုင် စးဟိုင်-မဝ်မိုကို အိုဝေပိုင်အိုင် ခေသွိုင်ဖေ့လင်ဟူ၊ဖေ့လင်စီး သားဖွဲး ကိုသီးမွဲအိုဟေ့ဝ်၊ စေကိုသိုင်ဆေဝ် ခေ သွိုင်ဖေ့လင်လင်သာဖွဲး ဖိုင်ဖိုင်ဖေ့လင်ဖေ့လင်လင်လင် အိုဖိုင်ကို ကိုယာဲသားအိုလင်စးသယ်လ်ဖးယိုင် မိုစးထုဂ် ဖွဲဟိုင်ထင်းစးလ်။

ကျွမ်း - ၂၂

ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်း စေသိုင်ဖွံ့ဖြိုးအိုခိုင်အိုဖွဲလ်ပူဝေ အိုလွဲဖေဟိတ်လိုဟော့ကိုသိုင် မိုဟိတ်လိုဒ်-လါအိုကျးအိုဟိုင် စီးစါစီးသ့ကဲကော်စးပိုင် အိုသီးမလ်ကာ၊ ကံကုန်ဆာထိုခါနီးဈေးထု တာဝ်ပိုင်ထင်းသာအို ခေ အိုဝ်ခွါသယ်အိုလင်ထင်ဝယ် ကိုသိုင်ကို ခေဆိုင်ဖေဟိတ်အိုဟိုင် ဆိုင်ကြိုဒ်မိုဒ် အေဟိုင်အိုင် ခေ ခါနီးကိုင်ကိုင် ကုက်မာကံထင်းစးဆုံသယ်ကံစိုဝ် ကံကုန်ဆာ-ဈေးထု ဂုဏ်ကျပ်သြီ ခေ ဆုံသို ဖွယ်သယ်ယိုင် စေသိုင်မိုစေဟိတ်ဟော့ထင်းထိုင်ထင်းစး ဖိုင်ဖိုင်ဖေ့လင်ဖေ့လင်လင်လင်လင် အိုလ်သို ကြိုဒ်မိုစးအို ဆိုင်ထင်အိုထင်ဖး မိုဟိတ်လိုဒ်-လါ ခေ ဆုံသိုဆုံလာ ပိုင်ရွှါန့်ဟိုင်-သယ်လ်ဖးယိုင် အိုင်ဆိုင်မာကော်စး အိုပိုင်အို။

အပိုဒ် ၂၃

- (၁) လူတိုင်းတွင် အလုပ်လုပ်ပိုင်ခွင့်၊ မိမိနှစ်သက်ရာ အလုပ်အကိုင်ကို လွတ်လပ်စွာရွေးချယ်ပိုင်ခွင့်၊ တရားမျှတ၍ အဆင်ပြေမှု ရှိသော လုပ်ငန်းခွင်အခြေအနေများရရှိခွင့်နှင့် အလုပ်လက်မဲ့ ဖြစ်ခြင်းမှ အကာအကွယ်ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် တူညီသောအလုပ်အတွက် တူညီသောလုပ်ခ ကြေးငွေကို ခွဲခြားမှုတစ်စုံတစ်ရာမရှိစေဘဲ ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။
- (၃) အလုပ်လုပ်သည့်လူတိုင်းတွင် မိမိနှင့် မိမိ၏မိသားစုအတွက် လူ့ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့်ထိုက်တန်သော ဘဝရပ်တည်မှုကို အာမခံနိုင်မည့် တရားမျှတ၍ လျော်ကန်သင့်မြတ်သော အခကြေးငွေ ရပိုင်ခွင့်ရှိ သည်။ လိုအပ်လျှင် အခြားလူမှုရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက် မှုများကိုလည်း ဖြည့်စွက်ရရှိ ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၄) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏အကျိုးစီးပွားကို ကာကွယ်ရန်အတွက် အလုပ် သမားသမဂ္ဂများ ဖွဲ့စည်းခွင့်နှင့် ယင်းသမဂ္ဂများတွင် ပါဝင်ဆောင် ရွက်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၄

လူတိုင်းတွင် ကြောင်းကျိုးလျော်ညီစွာ ကန့်သတ်ထားသည့် အလုပ် ချိန် နှာရီနှင့် လစာခံစားခွင့်ရှိသော အခါကာလ အားလျော်စွာ သတ်မှတ်ထားသည့် အလုပ်အားလပ်ရက်များအပါအဝင် အနားယူ ခွင့်နှင့် အားလပ်ခွင့်တို့ကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

ကျွမ်း - ၂၃

- (၁) ဖွဲ့မြို့ဟုတ်ဟော့ဒေယိုဝ် ဒေမာကုလုံဆုံမာအိုဟုင်. ကေဝ်-ကစးပိုင်၊ လုံ ကေင်ကုံဆာ-ဒေဝေ သာလင်ဖုံလုံလင်စး ကုံလုံဆုံမာအိုဝ်ကုံ ရုံတတ်ကေဝ်စး ပိုင် ဖံင်ဖံင်ဖေဝ်ဖေဝ်ကဲ၊ ဆုံမာအိုခိုဝင်အိုသာ စေသိုဝ်စးဝင်စးပိုင်ကုံဟုင် ဒေ စးတုံကေဝ်သာအိုသယ်လုံဖးကုံ ကေဝ်-ကစးပိုင် အေဟုင်ဒုဝ် ဒေ ဆုံကဲထင်း ကုံလုံလုံအိုစးသယ်ခဝ်ကုံ ကေဝ်စးဆုံကုံဝင်ပိုင်ဆိုင်သယ်ယိုဝ် အိုပိုင်အို။
- (၂) ဖွဲ့မြို့ဟုတ်ဟော့ဒေယိုဝ် ဒေကုလုံဆုံမာ အိုထဝ်ဟုင်သာသယ်အိုဟုင်ကုံ အိုလူအိုယို စေဝ်ယုးစးအို ထဝ်ဟုင်သာသယ်ယိုဝ် ကါင်ဖါရုံကေဝ်စးဆုံသယ် လုံအိုကေင်ဆိုင် ကေဝ်စးဒေ အိုပိုင်အိုလုံ။
- (၃) ဖွဲ့မြို့ဟုတ်ဆင်မာကုလုံသယ်လုံဖးယိုဝ် အိုကေင်ကုံဆာ-ဒေ အိုကေင်ကုံဆာ-ဒေ ဒေ ထိုင်ဖေါတ်လီသယ်အိုဟုင်ကုံ ကြိုဒ်ဒေဖွဲ့မြို့ဟုတ်ဖေါတ် ဂုဏ်-ကျာ် ဩအိုကျးအိုစးကဲယိုဝ် ကဲထိုင်ကဲ အိုလူအိုယိုစးဟုင်-ဒေကြိုဒ်အို စေဝ်ယုးသယ်ကုံ ကေဝ်စးအိုပိုင်အို။ ကြိုဒ် အေမိုစးအိုသယ်ဆုံကုံကျူ ဆုံကုံဝင်ပါလုံဝီ. ယေါတ်ထေဝ်ထွါ မို့ဟုတ်လုံဒ်-လါ လုံ အိုဟူ့ဟူ့သာသယ်လုံ စံင်ခဝ်ကုံသီး ချူကုံယိုလင်စး အင်ဆိုင်တုင်-ကေဝ်စးကဲ အိုပိုင်အို။
- (၄) ဖွဲ့မြို့ဟုတ်ဟော့ဒေယိုဝ် ဒေကေင်ကုံဆာ-ဒေဒေ ဆုံထင်းအိုထင်းဖးအိုဂုဏ်- အိုတာအိုဟုင်. မုံကုံဝင်လင်ထစးယိုဝ် ပိုင်တာင်ထင်စး ကုံလုံဖေါတ်ဆာ- သမဂ္ဂသယ်ကုံ ကေဝ်စးပိုင် အေဟုင်ဒုဝ် ကုံယာ်သမဂ္ဂသယ်ပိုင်အိုဝ်ကုံ နက်လင်ပါထွါလင်စး အိုပိုင်အို။

ကျွမ်း - ၂၄

ဖွဲ့မြို့ဟုတ်ဟော့ဒေယိုဝ် ဒေအိုဟုင်-အိုကျးအိုလင်စးသယ်ကုံစးဟုင်- ယါ-ကါင်ထဝ်ယံသာအို ကုံလုံဆုံမာ အိုခါနာ-ဒို ဒေ လာလိုင် ကေဝ်စးပိုင်သယ် ကုံအိုဒေဟုင် အိုခါဒေအိုခါ မာကါင်လင်ထဝ်ယံအို ကုံလုံဆုံမာအိုပွါမူ-ကီသယ် ကုံသီးပါဒိုင်ဒေဟုင်ဒုဝ် အိုပွါကဲကေဝ်စးပိုင် ဒေ ချူခဝ်ကဲစးပိုင်သယ်ကုံဖးယိုဝ် တုင်-ကေဝ်လင်စး အိုပိုင်အို။

အပိုဒ် ၂၅

- (၁) လူတိုင်းတွင် အစားအစာ၊ အဝတ်အထည်၊ နေအိမ်၊ ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနှင့် လိုအပ်သည့် လူမှုအထောက်အပံ့များ အပါအဝင် မိမိနှင့် မိမိ၏မိသားစု ကျန်းမာရေးနှင့် ကိုယ်စိတ်နှစ်ဖြာ အေးချမ်းစွာ နေထိုင်နိုင်ရေးအတွက် လုံလောက်သည့် လူနေမှုအဆင့်အတန်းကို ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ထို့ပြင် အလုပ်လက်မဲ့ ဖြစ်ခြင်း၊ ကျန်းမာရေးချို့တဲ့ခြင်း၊ မသန်စွမ်း ဖြစ်ခြင်း၊ မုဆိုးမဖြစ်ခြင်း၊ အသက်အရွယ်အိုမင်းခြင်း သို့မဟုတ် မိမိ မတတ်စွမ်းနိုင်သော အခြေအနေများကြောင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း မပြုနိုင်ခြင်းတို့ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့လျှင် ဘဝလိုခြံမှု ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) မိခင်ဘဝနှင့် ကလေးသူငယ်ဘဝတို့တွင် အထူးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကူညီမှုကို ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ တရားဝင် လက်ထပ်၍ ဖြစ်စေ၊ တရားဝင် လက်မထပ်ဘဲဖြစ်စေ မွေးဖွားလာသော ကလေးအားလုံးသည် တူညီသော လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားခွင့်ရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၆

- (၁) လူတိုင်းတွင် ပညာသင်ယူခွင့်ရှိသည်။ ပညာသင်ကြားရေးသည် အနည်းဆုံး မူလတန်းနှင့် အခြေခံအဆင့်တို့တွင် အခမဲ့ ဖြစ်ရမည်။ မူလတန်းပညာသည် မသင်မနေရ ဖြစ်ရမည်။ စက်မှုလက်မှုနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာများကို လူအများ သင်ယူနိုင်စေရမည် ဖြစ်ပြီး အဆင့်မြင့်ပညာရေးကို အရည်အချင်းပေါ် အခြေခံ၍ အားလုံးတန်းတူရည်တူ ရရှိစေရမည်။

ကျွန်း - ၂၅

- (၁) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်း ဆိုအင်းဆိုအပ်၊ ဖါစိင်းကင်းသိုဝ်၊ ဟိုင်းယုဂ်၊ ယေဝ်ထေဝ်၊ မေဟ်ထိုလင် အိုဆင်းအိုခွါင့်လိဒ်၊ ခေ ဆိုကြိုဒ်စးအို မှိုဟ်လိဒ်လာပိုင် အေဟ်ခိုင် ခေသုင်းသာခေကိုင်ကံဆာ၊ ထိုမိုင်ကံ လုက်ဆိုင် ဝေသိုဝ်မိုအိုစး ယျူးယျူးစါစါသိုဝ်အိုဟင်၊ မှိုဟ်လိဒ်လာအို ထေတ်အိုဆင်လိုင် ဃျိုချိုဂ်ပင်ယိုင် ကေဝ်စးအိုပိုင်အို။ အေဟ်ခိုင် ဆိုကံထင်း ကိုလုံဆိုမာလုံအိုစးသယ်၊ အိုဆင်းအိုခွါင့်လိဒ်၊ အိုဟင်ယျို သယ်၊ ဆိုလုံဆင်းလုံပင်စးသယ်၊ မွှာစးဝေဝေမုမယိုသယ်၊ ယုက်ခေဟ် ယုက်ထင်သယ် လုံမွှာစးသီး ကင်ကံဆာအိုသာခေသိုဝ်လုံကံလိုင်စးသယ် ယိုင်အိုခေဟ်ကျိုင်ကံ အင်းစူးလင်အင်းထိုင်သာလုံကံလိုင်စးသယ် ယိုင် အေကံထင်းစးကံစာစိုဝ် အိုကျူးစါစါစီးသ့ကံအိုဟင်၊ ကေဝ်စးမိုပိုင်အို။
- (၂) အိုကျူးဖေဟ်သားမေဝ်၊ ခေ အိုကျူးဖေဟ်ခွါပြီးသယ်ယိုင် ကေဝ်စးဆိုယေဝ်၊ ထေဝ်-ဖေဟ် ထို ခေဆိုမာစိုဝ်မာဆိုင်ခေဟ်ခေဟ်ဆင်းဆင်းကံ အို။ အိုယုက်ခါင်စူးဝယ် စးမွှာမွှာသီးမွှာအိုဟေဂ်၊ လုံအိုယုက်ဝယ်စး စးစး မွှာမွှာ စးသီးမွှာအိုဟေဂ် ဖေဟ်သားဟယ်ကံဖါထင်းစး လုက်ဆိုင်ယိုင်ကံ စိုဝ် တင်ကေဝ်စး ခေယေဝ်-ဖေဟ်ထို မှိုဟ်လိဒ်လာအိုဟင်၊ ဆိုကံဝင် ပင်ဆိုင်ဖေသယ်ယိုင်ကံ အိုပိုင်အို။

ကျွန်း - ၂၆

- (၁) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်း ဆိုအင်းဆိုအပ်၊ ခေပညာဟင်၊ မာလေဟ်ကေဝ်စး အိုပိုင်အို။ မာလေဟ်ကေဝ်စးပညာယိုင် အိုယျိုထုက် ကျိုင်းအိုဆင်မှိုဟ် ခေ ပညာ အိုခင်းထင်လုံဆင်သယ်ယိုင်ကံ စးမွှာဝေဝေ မာလေဟ်ပင်ကေဝ်စးကံ ကံလုံ။ ကျိုင်းအိုဆင်မှိုဟ်ပညာယိုင် စးမွှာဝေဝေ လုံမာလေဟ်လုံကေဝ်စး မာလေဟ် ဝေဝေကံလုံလုံ။ စက်ဆိုမာစူးဆိုမာခေ ပညာအင်းစူးလင် သာမိုင်သယ်လုံဖးယိုင် မိုစးမွှာဝေဝေ အိုဖျိုသယ် မာလေဟ်ကေဝ်စး ထုဂ်ကံသိုဝ်ကံဟင် အိုဆင်ထင်ပညာလိဒ်-သယ်ယိုင်ကံစိုဝ်ခိုင် အိုထာ် မိုစးအိုလင်စးကံ ထင်ဆိုင်သေ့ဖွယ်အိုလိဒ်-တျိုအိုလင်စးကံသယ်ယိုင် ကံလုံ ကံဟင်ခိုင် လုက်ခွါလုက်ဆိုင်ယိုင် မိုစးကေဝ်စးကံ မဂ်မိုလုံ။

- (၂) ပညာရေးကို လူသားတို့၏ ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေး အပြည့်အဝ ဖွံ့ဖြိုးစေရန်နှင့် လူ့အခွင့်အရေးနှင့် အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်များကို ပိုမိုလေးစားလာစေရန် ဦးတည်သင်ကြားစေရမည်။ ပညာရေးသည် နိုင်ငံအားလုံးအတွင်း၊ လူမျိုး သို့မဟုတ် ဘာသာရေးဆိုင်ရာအုပ်စုများအတွင်း နားလည်မှု၊ သည်းခံမှုနှင့် ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုတို့ မြှင့်တင်ရမည်ဖြစ်ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးထိန်းသိမ်းမှုအတွက် ကုလသမဂ္ဂ၏ ဆောင်ရွက်ချက်များကို တိုးမြှင့်စေရမည်။
- (၃) မိမိတို့၏ ကလေးပညာရေးကို ရွေးချယ်ရာ၌ မိဘတို့တွင် လက်ဦး အခွင့်အရေးရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၇

- (၁) လူတိုင်းတွင် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ ယဉ်ကျေးမှုဘဝ၌ လွတ်လပ်စွာ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့်၊ အနုပညာကို လွတ်လပ်စွာခံစားခွင့်နှင့် သိပ္ပံပညာတိုးတက်မှုနှင့် ၎င်း၏ အကျိုးရလဒ်များကို လွတ်လပ်စွာ မျှဝေခံစားခွင့်ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏ ကိုယ်ပိုင်ဉာဏ်ဖြင့် ကြံစည်ဖန်တီး ထုတ်လုပ်သော သိပ္ပံပညာမှဖြစ်စေ၊ စာပေမှဖြစ်စေ၊ အနုပညာမှဖြစ်စေ ဖြစ်ထွန်းလာသည့် ဂုဏ်နှင့် ရုပ်ဝတ္ထု အကျိုးကျေးဇူးများကို ကာကွယ်မှု ရရှိခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၈

လူတိုင်းသည် ဤကြေညာစာတမ်းတွင် ဖော်ပြထားသည့် အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အပြည့်အဝ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်မည့် လူမှုရေးစနစ်နှင့် နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေးစနစ် တစ်ရပ်ကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

- (၂) မွတ်ဝေဒုး စေသိုဝ်ဖွံ့မြှိတ်ဖေါဟ်သယ်ဝေ ခ်သေ့ဖွယ်အိုလိုဒ်-တူါ ညောဟ်ထဝ်အးထင်းစးပင် တိုသိုဝ် အေဟိုင်သိုဝ် ဖွံ့မြှိတ်ပိုင်ဌါန့်ဟင်- ညေ ခ်ဖင်ဖွေဝ်အိုထာ်အိုဝ်သယ်လိုဖးယိုဝ် စေသိုဝ် ခ်ပိညောဟ် ယုဂ်ယါန့်ထင်းထါင်းစး အးထင်းလါ-သိုဝ်တို ပိုယောဟ်မို စးမာလောဟ်လင်ဖွေစးလှို။ ပညာလိုဒ်-ယိုဝ် ထင်အိုလင်းစး ထိုခါန့်-လုက်ဆိုင်လုက်ခါ ယိုဝ်တို စးဆာင့်ညေခိုင်ဆး လိုမွတ်စးသီး စးဆာင့်ညေဘာ-သုလိုဒ်- အိုသိုင်းအိုဖွယ်သယ်အိုဉ္ဇယ်ပိုင် ခ်ဏးသေ့လေဟ်သာသယ်၊ ခ်အာင် တုင်-လေဟ်သာသယ် ညေ ခ်မုက်ဆိုင် လေဟ်သာသယ်ယိုဝ်မိုစးမေင်- ထဝ်ထင်းစးတိုဟိုင်သိုဝ် ညေ မိုပါလိုဝ်-လင်ထါင်းစး ခ်ယု။-ခိုခါ အိုဟင်- ယိုဝ်တို မိုစးမေင်-ထဝ်ထင်းစး ကုသမဂ္ဂဆိုင်ဖွံ့ဝေ ခ်ထွါ-ကုက်မာ ထင်းစး ခ်သယ်လိုဖးယိုဝ်တိုလှို။
- (၃) ညေမိုစးရိုစိုင်ထင်းကောင်းကင်- ကင်လိုဆာ-ခေဝေဟ်လီသယ် ပညာ လိုဒ်-လု-ယိုဝ် အိုဟင်-တိုဉ္ဇု။ မောဝ်ဖါ-သယ်ယိုဝ်တို မွတ် ကောင်စီပိုင် အိုဝ်-ထုက်လှို။

ကျွမ်း - ၂၇

- (၁) ဖွံ့မြှိတ်ကိုဝ်-ဟာဉေယိုဝ် ထင်မိုဟ်လိုဒ်-လါ-အိုသိုင်းအိုဖွယ်သယ်ဝေ ခ်ဗို-လါ အိုကျးပိုင်ယိုဝ်တို နုက်လင်ပါထွါလင်သာ ဖင်ဖင်ဖွေဝ်ဖွေဝ် ကောင်ကစးပိုင် ထင်စိုကောင်စး ညေ ရာသီပညာအိုဟင်-တို ဖင်ဖင်ဖွေဝ်ဖွေဝ်ကောင်ကစးပိုင် အေဟိုင်သိုဝ် အင်ကင်ထင်စိုကောင်စး ပညာသိပ္ပံဝေ ခ်လေဝ်ထင်း လေဝ်ထဝ် ညေ အိုဝေဒုးအိုဂုဏ်အိုတာသယ်တို ဖင်ဖင်ဖွေဝ်ဖွေဝ် ကောင်ကစး အိုပိုင်အို။
- (၂) ဖွံ့မြှိတ်ကိုဝ်-ဟာဉေယိုဝ် ညေကင်ကိုဆာ-ခေဝေ ခေါဟ်နုက်(ဉာဏ်)တိုလဝ် တာင်ဉ္ဇိုင်ထင်းစး ပညာသိပ္ပံယိုဝ်ခဝ်တိုသီးမွတ်အိုဟေဝ်၊ လိက်လာခဝ်တိုသီးမွတ်အိုဟေဝ်၊ ပညာရာသီခဝ်သယ်တိုသီးမွတ်အိုဟေဝ် ထင်းခါထင်းထါင်းစးက ဂုဏ်-ကျပ်ဉ္ဇု၊ ညေရုပ်ဝတ္ထုအိုဂုဏ်-အိုတာသယ်လိုဖးယိုဝ် ကောင်ကစးဝေ ညေ ခ်ကိုဝင်ပိုင်ဆိုင်ဖေ့တို အို။

ကျွမ်း - ၂၈

ဖွံ့မြှိတ်ကိုဝ်-ဟာဉေယိုဝ် ထင်ဖွတ်သာအိုလင်ထ လိက်လပ်ပျာပိုင်ယိုဝ်ပါ ပိုင်ဌါန့်ဟင်-သယ် ညေ ဖင်ဖွေဝ်ကစးပိုင်သယ်လိုဖးယိုဝ် မိုတာင်ညောဟ်ထင်းထါင်းစး ထါင်ဝေကဲ မိုဟ်လိုဒ်-လါ-ညေဝ် ညေ ခါန့်-ကိုဝ်ကိုဝ် ထိုင်စုဂ်လေဟ်သာ သေ့ဝ်လိုမိုင်တို ထင်-ကောင်စးက အိုပိုင်အို။

အပိုင်း ၂၉

- (၁) လူတိုင်းသည် မိမိ၏ ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေးကို လူ့အသိုက်အဝန်း အတွင်း၌သာ လွတ်လပ်ပြည့်ဝစွာ ဖွံ့ဖြိုးစေနိုင်သည် ဖြစ်၍ ယင်းအသိုက်အဝန်းအပေါ် တာဝန်ရှိသည်။
- (၂) မိမိ၏အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ကျင့်သုံးရာတွင် လူတိုင်းသည် အခြားသူများ၏ အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အသိအမှတ်ပြု၍ လေးစားရန် အလို့ငှာ လည်းကောင်း၊ ဒီမိုကရေစီ လူ့အဖွဲ့အစည်းတွင် တရားမျှတသော လိုအပ်ချက်များ ဖြစ်သည့် ကိုယ်ကျင့်တရား၊ အများပြည်သူ အေးချမ်းသာယာရေးနှင့် အကျိုးစီးပွား ဖြစ်ထွန်းရေးတို့ကို ဖြည့်ဆည်းရန် အလို့ငှာ လည်းကောင်း၊ ဥပဒေအရ သတ်မှတ်ထားသည့် ကန့်သတ်ချက်များ အတိုင်းသာ ကျင့်သုံးပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၃) အဆိုပါအခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို မည်သည့်ကိစ္စတွင်မျှ ကုလသမဂ္ဂ၏ ရည်ရွယ်ချက်များနှင့် အခြေခံမူများကို ဆန့်ကျင်၍ ကျင့်သုံးခြင်း မပြုရ။

အပိုင်း ၃၀

နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအတွက်ဖြစ်စေ၊ လူတစ်စုအတွက်ဖြစ်စေ၊ လူတစ်ဦး တစ်ယောက်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ဤကြေညာစာတမ်းပါ အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ပျက်စီးရာ ပျက်စီးကြောင်း ရည်ရွယ်လျက် တစ်စုံတစ်ခုသော ဆောင်ရွက်ချက်တွင် ပါဝင်ရန် သို့မဟုတ် ကိုယ်တိုင်ဆောင်ရွက်ရန် အခွင့်ရှိသည် ဟူ၍ ဤကြေညာစာတမ်းပါ စာသားတစ်ရပ်ရပ်ကို အဓိပ္ပာယ် ကောက်ယူခြင်း မရှိစေရ။

ကျွမ်း - ၂၉

- (၁) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်းတို့ကို ထောက်ခံကူညီပေးရန်အတွက် ဆုံးမချုပ်ချယ်ရေးအဖွဲ့အစည်းများ၏ အဖွဲ့ဝင်များသည် ထိုအဖွဲ့အစည်းများ၏ လိုအပ်ချက်များနှင့် လိုက်နာထည့်သွင်းပေးရန် အားထုတ်ရမည်။
- (၂) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်းများသည် ထိုအဖွဲ့အစည်းများ၏ လိုအပ်ချက်များနှင့် လိုက်နာထည့်သွင်းပေးရန် အားထုတ်ရမည်။
- (၃) ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအဖွဲ့အစည်းများသည် ထိုအဖွဲ့အစည်းများ၏ လိုအပ်ချက်များနှင့် လိုက်နာထည့်သွင်းပေးရန် အားထုတ်ရမည်။

ကျွမ်း - ၃၀

ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့အစည်းတို့သည် ထိုအဖွဲ့အစည်းများ၏ လိုအပ်ချက်များနှင့် လိုက်နာထည့်သွင်းပေးရန် အားထုတ်ရမည်။